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گزارش میدانی خبرنگار «شرق» از مسمومیت های زنجیره ای در برخی دبیرستان های قم

یک مورد حل نشده

زلزله سوریه  پارلمان پایتخت  را  لرزاند

ســامان موحدی راد: «ما نمی توانیم به این ســؤالات پاســخ دهیم. این مورد امنیتی است!» این پاسخی اســت که چند پزشک اطفال در قم به ســؤال ما درباره مراجعه دانش آموزهای 
مسموم  شده به مراکز درمانی می دهند. سؤال ها ساده است و بیشتر روی این تمرکز دارد که علائم دانش آموزان چه بوده، چه وجه اشتراکی بین مسمومان چند مدرسه وجود دارد یا اینکه 
کســی دچار عوارض بعد از مسمومیت حاد شده اســت یا نه؟ با این حال به نظر می رسد باید پاسخ مشترکی به ما بدهند که جواب هیچ کدام از سؤال ها نیست و بدتر بر ابهام های موجود 
می افزاید. نتیجه یک جســت وجو در قم یک ماه پس از مسمومیت های سریالی نشان می دهد که همچنان بزرگ ترین چالشی که می تواند این موضوع را حادتر کند، نداشتن یک استراتژی 
درست برای اطلاع رسانی است. جواب های رسمی پرابهام و شنیدن روایت های غیررسمی این چنین از عواملی که ممکن است در بخش هایی از رسیدگی به این مورد دخیل بوده باشند، 
موجب می شــود ابهام ها، اخبار نادرست و شایعات بیشــتر از واقعیت ها جولان بدهد. حالا که این گزارش را تنظیم می کنیم مدارس قم برای دو روز تعطیل شده اند و دانش آموزان باید 

به صورت آنلاین و از خانه ها سر کلاس درس حاضر شوند.

داستان مدارس قم چیست؟
نهم آذر ماه امســال رســانه های محلی از مســمومیت ۱۸ 
دانش آموز در هنرستان دخترانه نور در یزدانشهر خبر دادند. این 
درست وقتی بود که سلسله خبرهای مسمومیت دانشجویان از 
چند دانشــگاه ایران به گوش می رســید و نگرانی هایی را ایجاد 
کرده بود. با این حال در آن زمان کسی مسمومیت دانش آموزان 
قمی را با مســمومیت دانشــجویان در یک رده بندی قرار نداده 
بود چراکه هم مســمومیت بر اثر استنشاق گاز در مدارس ایران 
به دلیل فرســودگی تجهیزات و عدم رعایت مسائل ایمنی یک 
پدیده رایج است و هم اینکه در ماجرای مسمومیت دانشگاه ها 
احتمال تغذیه دانشــجویان از یک منبع (غذای ســلف) آن را 
در رده بنــدی دیگری قرار مــی داد. ۱۳ روز بعد از این حادثه بار 
دیگر دانش آموزان هنرستان دخترانه نور در یزدانشهر قم دچار 
مســمومیت شدند. این بار در حجمی وسیع تر که با مسمومیت 
۵۱ دانش آموز همــراه بود. اگرچه علیرضــا رحیمی، مدیر کل 
آموزش و پرورش قم، بعد از این حادثه در محل دبیرستان حاضر 
شد و به خبرنگاران گفت که «شدت حادثه نسبت به حادثه دو 

هفته قبل در این هنرستان کمتر بود» اما مقایسه ساده دو عدد 
۱۸ و ۵۱ مسموم نشــان می دهد که مسمومیت دوم گستردگی 
بیشــتری داشته و شــاید منظور مدیر کل آموزش و پرورش قم 
میزان درگیری دانش آموزان بوده که در مورد اول شــدیدتر بود. 
هشتم بهمن سومین مورد از مسمومیت دانش آموزان قمی بار 
دیگر در یک مدرسه دخترانه اتفاق افتاد. این بار ۱۵ دانش آموز 
دبیرســتان دخترانه فاطمیه قم در صفاشهر درگیر مسمومیت 
شــدند. دو روز بعد بار دیگر ۱۸ نفر شامل ۱۷ دانش آموز و یک 
معلم در همین دبیرستان درگیر مسمومیت شدند. تا اینجای کار 
چهار مسمومیت در دو مدرسه دخترانه به صورت تکرارشونده 
اتفاق افتاد. از اینجا به بعد بازه زمانی مسمومیت ها در مدارس 
کوتاه تر شد و دامنه آن در سطح شهر قم گسترش یافت. اگرچه 
در موارد بعدی اطلاع  دقیقی از تعداد مسمومان برخی مدارس 
منتشــر نشــده ولی با این حال در مجموع و تا زمان تنظیم این 
گزارش در ۱۰ مدرسه ۱۲ مورد مســمومیت اتفاق افتاده که در 
همه موارد محل حادثه مدرسه دخترانه بوده. روزهای ۱۶ و ۱۷ 
بهمن هر بار دانش آموزان ســه مدرسه در قم دچار مسمومیت 

شــدند و بدون احتساب مدارسی که آمار مســمومان را منتشر 
نکرده اند، تاکنون ۱۶۸ دانش آموز و دو معلم دچار مسمومیت 
شــده اند که بنا به گزارش های محلی حال یکی از مســمومان 

حوادث اولیه وخیم گزارش شده است.
علت:  نامشخص!

مــدارس قم در روزهــای سه شــنبه و چهارشــنبه ۱۸ و ۱۹ 
بهمن ماه تعطیل شدند و آموزش ها غیرحضوری شده تا تیم های 
ارزیابی در مدارس حاضر شــوند و علت حادثه را بررســی کنند. 
این تیم ها در حال بررســی تأسیســات مدارس هســتند تا ببینند 
می توانند منشأ حادثه را کشف کنند یا خیر. در گزارش های اولیه 
حوادثی که در آذرماه رخ داده بود، مدام در خبرها دیده می شــد 
که هیچ منبع آلودگی در مدارس کشــف نشده بود. همچنین در 
حادثه ای که ۹ آذر امســال رخ داده بود، دکتر محبی، سرپرست 
معاونت درمان دانشگاه علوم پزشکی قم به رسانه ها اعلام کرده 
بود که آزمایش های دقیق از مسمومان به عمل آمده و نتایج آن 
به سرعت اعلام می شــود. دکتر محبی روز ۱۷ بهمن هم پس از 
مراجعه ۶۱ دانش آموز مسموم قمی به بیمارستان ها به صورت 

تلویحی گفت که شــاید علت ماجرا را کشــف کرده باشــند اما 
منشأ آن نامشخص است. او در این زمینه گفته بود: «نمونه های 
آزمایشگاهی جهت تشخیص علت حادثه از دانش آموزان تهیه 
شــده اســت. یافته های اولیه از حوادث قبلی و مشابه وجود گاز 
منوکســید کربن را در تعدادی مدارس تأیید می کند و بررســی ها 
برای شناســایی علت های احتمالی دیگر نیز ادامه دارد». حالا با 
تعطیلی مدارس و اضافه شدن تعطیلات بهمن ماه مسئولان پنج 
روز فرصت دارند تا با بررسی دقیق مدارس منشأ حادثه را کشف 
کنند. اگرچه نگاهی به داده های این سلســله حوادث و کنار هم 
گذاشتن شــان مانند کوتاه شدن فاصله رخ دادن و تکرارشدن شان 
در یــک روز و همچنیــن رخ دادنش فقط در مــدارس دخترانه 
این شــائبه را ایجاد می کند که شــاید روایت های دیگری پشــت 
این ماجرا باشــد. روایت هایی از جنــس همان حرفی که مجتبی 
ذوالنوری، نماینده قم یک بار خیلی کوتاه به رســانه ها گفت که 

این حادثه امنیتی است!
بازار  داغ  شایعات

پیش از ظهر روز دوشــنبه ۱۷ دی مقابل مدرســه دخترانه 
حضرت فاطمه زهرا در ۳۰متری کیوانفر جمع زیادی از خانواده 
دانش آمــوزان گرد هم آمــده بودند. آنها بعد از شــنیدن خبر 
مسمومیت دانش آموزان این مدرسه خودشان را به آنجا رسانده 
بودند تا از وضعیت فرزندان شان مطلع شوند. این درست وقتی 
است که دیگر خبر مسمومیت های سریالی دانش آموزان قمی 
در ســطحی ملی منتشــر شــده و دامنه نگرانی ها هم افزایش 
یافته اســت. از لابه لای صحبت خانواده ها روایت های متفاوتی 
شنیده می شود که نشــان می دهد در خلأ اطلاع رسانی درست 
چه میزان ممکن اســت بر حجم نگرانی ها افزوده شود. یکی از 
والدین می گوید وقتی یکی دو مــورد اول اتفاق افتاد، خیلی ها 
می گفتند که مســمومیت ها به خاطر غذای آلوده اســت ولی 
مدارس که مثل دانشــگاه ها نیست که بچه ها از یک غذاخوری 
غذا بخورنــد و هر کس معمولا غذای ســبکی از خانه با خود 
مــی آورد. یکی دیگر از والدین هم می گوید حتی به ما گفتند که 
بچه ها گل می کشــند و ممکن اســت یک نفر مواد مخدر آلوده 
توزیع کرده باشد و این مسئله موجب مسمومیت ها شده باشد. 
او البتــه خودش این شــایعه را رد می کند و می گوید که چطور 
فقط بین دانش آموزان مدارس دخترانه گل مسموم توزیع شده 
است و هیچ مورد دیگری در جای دیگری مشاهده نشده. ضمن 
اینکه چنین مســمومیتی به هر حال به سادگی قابل تشخیص 
اســت و با مراجعــه دانش آموزان بــه بیمارســتان همه چیز 
مشــخص می شود و نیاز به تعطیلی مدارس بعد از مسمومیت 
بچه ها نیست. یکی دیگر از والدین هم می گوید که دوربین های 
مدرسه برقعی قم را بررسی کرده اند و در آن زنی مشاهده شده 
که بســته ای را در ســطل زباله یکی از کلاس هــا رها می کند و 
همان بسته عامل مســمومیت بوده. با این حال بقیه والدین با 
او مخالفــت می کنند که چطور این خانم به همه مدارس رفته 
و کسی مشکوک نشده. برخی والدین هم می گویند که نیروهای 
امنیتی در مدارس حاضر شــده اند و مانع ورود و خروج والدین 
و افرادی غیر از دانش آموزان می شــوند. برخــی هم از برپایی 
بیمارســتان صحرایی در یکی از بیمارستان های قم برای درمان 

مسمومان خبر می دهند.
الگوی تکرارشــونده این سلســله حوادث نشان می دهد که 
موارد بالا عمدتا شــایعاتی هســتند که در نتیجه اطلاع رسانی 
غیردقیــق و همچنیــن نگرانی بالای والدیــن در چنین فضایی 
جولان می دهد. همین حوادث هم موجب شده سطح استرس 
بچه ها این روزهــا در مدارس قم بالا برود. چنان که طبق اعلام 
مســئولان رســمی در یکی از مدارس قم اثری از مســمومیت 
دیده نشده اما اســترس بچه ها موجب اعزام ۱۸ دانش آموز به 
بیمارستان شــده اســت. محمدی، مدیر ناحیه چهار اداره  کل 
آموزش و پرورش قم روز دوشنبه پس از انتشار خبر مسمومیت 
در چند مدرســه قم گفت: طی بررســی های تخصصی توسط 
آتش نشــانی و مرکز بهداشــت اســتان در چهار مدرسه هیچ 
نوع آلودگی شناســایی نشــده و تنها در مدرسه دخترانه امامی 
به دلیل نقص در سیســتم گرمایشــی ســه دانش آموز به دلیل 
مســمومیت با منوکســید کربن به بیمارســتان اعزام شده اند. 
همچنیــن برابــر اعلام متخصصــان اورژانــس ۱۸ دانش آموز 
مدرســه دخترانه میثم  تمار قم به دلیل عدم مدیریت مناســب 

شرایط دچار اضطراب شــده اند و از سه مدرسه دیگر هم هیچ 
دانش آموزی به بیمارستان اعزام نشد.

روایت یک شاهد عینی
والدین یکی از دانش آمــوزان که دخترش در یکی از مدارس 
مورد بحث روز سه شــنبه تحصیل می کرده به «شــرق» می گوید 
جزئیات این حادثه نشــان می دهد که باید نگران باشــیم. بیشتر 
هم تناقض گویی مســئولان اســت که باعث نگرانی ما می شود. 
از یــک طرف می گویند که اســترس بچه ها را مســموم کرده که 
دلیلی خنده دار است و از طرف دیگر می گویند آلودگی منوکسید 
کربــن بوده. ولی به هر حال آنچــه فرزند من در روز حادثه دیده 
نشــان می دهد که هم آمادگی برای موضوع وجود داشته و هم 
احتمالش داده می شــده و اگر چنین بــوده چرا فرزندان ما را در 
معــرض خطر قرار داده انــد. او می گوید که یک ســاعت قبل از 
حادثه فرزندش دو ماشــین با پلاک خاص را در محوطه مدرسه 
دیده و یک ساعت بعد از طبقه پایین صدای همهمه شنیده. وقتی 
هم که به حیاط مدرســه آمده تعداد زیادی آمبولانس و نیروی 
امدادی در حیاط مدرســه در حال جابه جاکــردن دانش آموزان 
بوده انــد. او می گویــد دانش آمــوزان قبل از حادثــه بویی تند و 
زننده را در محوطه احســاس کرده اند. بنا به گفته اولیای یک از 
دانش آموزان قرار بود روز سه شــنبه تجمعی اعتراضی در مقابل 
اســتانداری قم تشکیل شود که خبر رسید مدارس قم چند روزی 
تعطیل اســت و حالا با نفرســتادن بچه ها به مدارس خیال مان 
کمی راحت شــده که حداقــل از فرزند مــان در خانه نگهداری 

می کنیم و در معرض خطر قرار ندارد.
آموزش و پرورش قم  چه  می گوید؟

غلامرضا رضایی، مدیر روابط عمومی و اطلاع رسانی آموزش 
و پرورش اســتان قم، در گفت وگو با «شــرق» می گوید که اداره 
آموزش و پرورش بــا همکاری نهادی ذی ربط در حال برگزاری 
کلاس های آموزشــی برای مدیران و عوامل مدارس قم است تا 
در صورت بروز هرگونه حادثه یا بحرانی به بهترین شکل بتوانند 
آن را مدیریــت کنند. همچنین در روزهــای تعطیل تیم هایی از 
آتش نشــانی و وزارت بهداشــت در حال بازرسی کامل مدارس 
هســتند تا در صورتی که در تأسیســات ایراد و اشــکالی وجود 
داشته باشد آن را برطرف کنند. آقای رضایی همچنین می گوید 
که مدیر کل آموزش و پرورش قم از همان حادثه اول در محل 
حادثه حاضر شــد و حمایت کامل از دانش آموزان آسیب دیده 
را انجام داد. ارائه خدمات پزشــکی مناسب و همچنین سرزدن 
بــه خانواده دانش آموزان از جمله کارهایی اســت که به گفته 
مدیر روابط عمومی و اطلاع رسانی آموزش و پرورش استان قم 
در این مدت انجام شــده. او در پاســخ به این سؤال که آیا بعد 
از بروز حادثه محل مدارس تعطیل می شــد یا نه هم می گوید 
تنها دبیرســتان نور یزدانشهر به درخواست خانواده ها چند روز 
تعطیل بود اما تعطیلی گسترده و سراسری مدارس مانند آنچه 
در آخر هفته جاری رخ داد، چیزی نیست که در اختیار آموزش 
و پرورش باشد و استانداری باید در این زمینه ها اظهار نظر کند. 
از آقای رضایی درباره ادعای امنیتی بودن این حوادث و حضور 
نیروهای امنیتی هم ســؤال پرســیدیم و ایشان گفتند که در این 
زمینــه نمی توانند جوابــی بدهند اما به هر حــال وقتی چنین 
حادثــه ای رخ می دهد، طبیعی اســت که نیروهــای نهادهای 

مختلف در محل حادثه حاضر باشند.
مسمومیت در  مدارس  ایران  شایع  است  اما...

مســمومیت در مدارس ایران پدیده ای شــایع است. عامل 
اصلــی ایــن اتفــاق غیراســتاندارد و ناایمن بودن ســازه ها و 
تأسیســات مدارس است. طی یک ماه گذشــته ۲۱ دانش آموز 
مدرســه روســتای «شــفیع» از توابع شهرســتان قوچان، ۵۸ 
دانش آموز مدرســه دخترانه فرزانگان اردبیل و ۵۰ دانش آموز 
در مدرسه شبانه روزی امام حسین (ع) چهاردانگه ساری دچار 
مسمومیت گازی شــدند. اگرچه عدد رخ دادن این حادثه قابل 
توجه اســت اما نکته مهم اینجاســت که در همه این حوادث 
علت رخ دادن حادثه مشــخص است. این در حالی است که در 
حوادث مدارس قم با نشــانه های نگران کننده متفاوتی مواجه 
هســتیم. تکرارشــونده بودن این حوادث و کوتاه شــدن دامنه 
تکــرار آن به اضافــه رخ دادن همه آنها در مــدارس دخترانه 
در کنار نامشــخص بودن منشــأ حادثه موجب می شود سریال 

مسمومیت های قم در طبقه بندی دیگری قرار بگیرد.

چهارشنبه
۱۹ بهمن ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۴۹۲

نورا حســینی: زلزله در ســوریه، ترکیه و لبنان اعضای شورای شهر تهران را نگران 
زلزله احتمالــی تهران کرد؛ زلزلــه ای که مهدی چمران معتقد اســت اگر آماده 
نباشیم، فاجعه ای تاریخی رقم خواهد خورد. زلزله هفته گذشته در خوی بازتابی 
در صحن شورای شــهر تهران نداشت تا دیروز که زلزله بزرگ ترکیه موضوع تذکر 
اعضای شــورای شــهر بود و یادآوری اینکه بایــد در برابر زلزلــه احتمالی تهران

 آماده بود.
مهــدی چمران، رئیس شــورای شــهر تهران، پیــش از آغاز صحــن علنی به 
رسانه ها گفت که برای آمادگی کشــور در برابر زلزله نیاز به یک حرکت جمعی و 
عمومی اســت. او یادآور شد: در کشــورمان روستاهایی که زلزله به وقوع پیوسته، 
پس از بازســازی که از طرف بنیاد مسکن یا از سوی خود مردم براساس یک طرح 
مقاوم ســازی صحیح انجام شده، قطعا در زلزله های بعدی خرابی های آنها بسیار 
کمتر خواهد بود؛ چرا که بازســازی و نوســازی صحیح انجام شده بود. در خوی و 
روستاهای آن آسیب هایی وارد شده و به نظر می آید در مقاوم سازی و محکم سازی 
اولیه در شــهرها و روستاها باید بازنگری جدی داشــته باشیم. در روستاهایی که 
زلزله رخ می دهد و شــاهد خرابی کمتری هســتیم، چنین برنامه ریزی هایی انجام 
شده است. متأسفانه ایده های سوداگرانه هنوز هم بر برخی مصالح که باید داشته 
باشــیم، می چربد و موجب شــده در مقاوم ســازی به ویژه در بافت های فرسوده 

عقب باشیم.
به گفته او، اگر در شــهری مثل تهران زلزلــه ای به وقوع بپیوندد، در بافت های 
فرســوده خرابی های فراوانی خواهیم داشــت و در این زمینه هشدارهای مرتب و 
پشت سر هم داده می شود؛ هشدارهایی به مردم و مسئولان که این مقاوم سازی ها 

انجام شود.
محمد آقامیری، رئیس کمیته عمران شــورای شهر تهران هم به شایعاتی که 
درباره ارتباط زلزله خوی با ترکیه مطرح شــده، اشاره و آن را رد کرد و گفت: علت 
بروز زلزله در ترکیه و ســوریه مربوط به برخورد گسل ورقه آناتولی شرقی با ورقه 
غربی است که فاصله آن تا خوی حدود هزار کیلومتر است و اینها هیچ ارتباطی با 
هم ندارند و زلزله ای که در خوی رخ داد، مربوط به گسل سیه چشمه بوده است.

او در ادامه به زلزله احتمالی تهران پرداخت و با طرح این ســؤال که اگر چنین 
زلزلــه ای در تهران پیش می آمــد، چه اتفاقی می افتاد، افزود: حدود ۳۰ ســال از 
دوره بازگشت زلزله بالای هفت ریشــتر در تهران می گذرد و همیشه هشدارها در 

این زمینه بوده که تهران مســتعد زلزله بالای هفت ریشــتر اســت. در حال حاضر 
طراحی های ســازه بر اســاس مقاومت در برابر زلزله ۸ تا ۹ ریشــتر است؛ ولی آیا 
به درســتی انجام می شود؟ در زلزله ترکیه و سوریه شاهد فروریختن ساختمانی ها 
بتونی بودیم که اغلب بر اســاس اســتانداردهای بین المللی ساخته شده بودند و 
ضروری اســت گروهی به صورت تخصصی این مســئله را بررســی کنند و ما این 

هشدار را برای خودمان داشته باشیم.
ناصر امانی، یکی دیگر از اعضای شورای شهر تهران هم در تذکری گفت:  زلزله 
خوی، ترکیه و ســوریه ما را به فکر فرو برده اســت که درباره زلزله تهران چه باید 
بکنیم،  پیشــگیری از حوادث زلزله احتمالی تهران نیازمند رعایت اصول مهندسی 
در زمان ساخت و شناسایی ساختمان های ناایمن از بعد سازه ای است که سازمان 

نظام مهندسی مسئولیت آن را بر عهده دارد.
او بــا بیان اینکــه در زلزله ترکیه چند بیمارســتان فروریخت و چندی پیش نیز 
متوجه شــدیم که یک مرکز درمانی در منطقه ۱۲ به دلیل پیگیری های شهرداری 
از سوی وزارت بهداشت به دلیل فرسودگی بیش از حد پلمب شد، گفت: بسیاری 
از مراکز آموزشــی نیز فرسوده هستند و بهتر است حداقل یک تیم تشکیل شود که 
با اولویت مجتمع های مسکونی،  مراکز آموزشی و مراکز درمانی، میزان فرسودگی 

را مشخص کنند.
مهــدی چمران نیز در واکنش بــه این تذکر گفت: در زلزلــه منجیل عده ای از 
مصدومان به بیمارستان منتقل شدند؛ اما زلزله دوم که آمد، بیمارستان فرو ریخت 
و عده ای در همان بیمارستان کشته شدند؛ در حالی که آن بیمارستان نیز نوساز بود.
مهــدی پیرهادی، رئیس کمیســیون ســلامت شــورای شــهر تهــران هم به 
موضــوع زلزلــه و لزوم ایمن ســازی بافت فرســوده در تهــران پرداخت و تلاش 
کــرد کنایه ای سیاســی هم به منتقدان بســته تشــویقی ساخت وســاز در بافت 
فرســوده بزنــد و گفت: درخصوص زلزله ای که در کشــور مــا رخ داد، باید بر این 
نکته تأکید کنیم که کشــور ما زلزله خیز اســت و تهران نیز از این موضوع مســتثنا 
نیســت. در پــی وقوع زلزله در ترکیه و ســوریه به دولت و مردم ســوریه و ترکیه 
که تعــداد زیــادی از شهروندان شــان را در این زلزلــه ناگوار از دســت داده اند، 

تسلیت می گویم.
او افزود: وقوع زلزله زنگ هشداری برای همه شهرها از  جمله تهران است که 
چهار هزار هکتار بافت فرسوده و میزان بیشتری بافت ناپایدار دارد. من بارها هشدار 

داده ام؛ اما برخی برای اهداف سیاسی و سودجویی نوسازی بافت فرسوده را مورد 
توجه قرار نمی دهند. این هجمه ها در شــورای شــهر این دوره تأثیری نگذاشته و 
شاهد زحمات شهرداری و ریاست شورا بوده ایم که برای صدور جوازهای مختلف 
و تشویق افراد ساکن در بافت فرسوده به نوسازی اقدام کرده اند. اگر زلزله ترکیه در 
تهران به وقوع بپیوندد، صدها هزار نفر کشــته می دهیم. امروز اگر دولت و وزارت 
راه و شهرســازی فکری نکنند، پایتخت دچار مشــکل می شود. بی تردید اگر امروز 

فکر نشود، فردا دیر است.
او ادامه داد: از تبلیغات رســانه ای و هجمه برخی افراد ســودجو نباید ترسید؛ 
بلکه باید تصمیم و تحول اساســی در نوســازی بافت فرسوده اتخاذ کرد. اگر این 

اتفاق در تهران بیفتد، تصمیم گیری بعد از آن دیر خواهد بود.
نرجس ســلیمانی هم در جلســه روز گذشته شورای شــهر گفت: به صورت 
دوره ای شــاهد وقوع زلزله های مهیب در غرب آســیا بوده ایم. تصاویر هولناک از 
زلزله کشــورهای ترکیه و ســوریه من را به یاد زلزله ۶.۶ ریشــتری بم انداخت. در 
ایــن زلزله من از لحظات اول در بم حضور داشــتم و تصاویر هولناکی از این زلزله 
را مشــاهده کردم. در زمان وقوع این زلزله اصلاحیه ای موسوم به اصلاحیه ۲۸۰۰ 
صــورت گرفت که باید مورد توجه قرار گیرد. در تهران تعیین تکلیف صدها هکتار 
بافت فرســوده و ناپایدار در کنار گســل های تهران امری ضروری به نظر می رسد. 
همچنیــن بی توجهی بــه وضعیت قنــوات در زلزله بم مشــکلات و خرابی های 
بسیاری ایجاد کرد. امروز نیز باید قنات های تهران مورد توجه قرار گیرد تا در آینده 
مشکلات مضاعف ایجاد نکند. بی تردید این موضوع با ثبات خاص در ارتباط است 

و باید مورد توجه جدی قرار گیرد.
در جلســه روز گذشــته اعضای شورای شهر در راســتای کمک به زلزله زدگان 
خوی معــادل یک تا پنج روز از حقوق و مزایای خــود را به صورت داوطلبانه به 
زلزله زدگان اهدا کردند. همچنین اعضای شورای شهر تهران طرح دو فوریتی را با 
۱۹ امضا به صحن شورای شــهر آوردند که بر اساس آن به شهرداری تهران مجوز 
داده می شــود با توجه به قانون ۵۵ شهرداری ها از محل مانده اعتبارات تا سقف 
۱۵ میلیــارد تومان در بخش ســرمایه ای برای زلزله زدگان خــوی هزینه کنند. این 
طرح دو فوریتی با اکثریت آرا به تصویب رســید. این در حالی اســت که شهرداری 
تهران در همان روزهای نخســت بــه کمک زلزله زدگان خوی رفــت و باید برای 
هزینه های انجام شده لایحه ای را به شورای شهر می آورد که به نظر می آید شورای 

نزدیک به ۲۰۰ دانش آموز در  ۱۱ مدرسه با علتی نامشخص مسموم شدند

شــهر ترجیح داده برای قانونی شــدن این هزینه ها خود در طرحی این مجوز را به 
شهرداری بدهد.

در جلســه روز گذشته اعضای شورای شــهر تهران لایحه بهای خدمات بازدید 
از موزه های تحت مالکیت شــهرداری تهران را بررســی کردند و پیشنهاد شد نرخ 
بازدید از موزه های تحت مالکیت شــهرداری برای ســال ۱۴۰۲ برای ایرانی ها ۲۵ 
هزار تومان و برای بازدید کنندگان خارجی صد هزار تومان تعیین شود. بلیت بازدید 
از باغ موزه ها برای شهروندان ایرانی ۲۰ هزار تومان و برای بازدید کنندگان خارجی 
۷۵ هزار تومان تعیین شــده اســت، نرخ بازدید از خانه موزه ها برای شــهروندان 
داخلــی تنها هفت هــزار تومان و بــرای بازدید کنندگان خارجــی ۶۵ هزار تومان 
پیشــنهاد شد که چمران با بیان اینکه کســی خانه موزه ها را نمی بیند، گفت: حالا 
شــما می خواهید یک نفر را بگذارید در خانه موزه ها که بلیت آن چند نفری را که 

برای دیدن خانه موزه ها می آیند، چه کنند؟
پرویز سروری نیز گفت: به نظر می رسد اگر برای خانه موزه ها بلیت تعیین کنیم، 
همــان چند نفر هم برای بازدید نمی آیند و بهتر اســت دریافــت بلیت را بر عهده 
شــهرداری بگذاریم. لایحه بهای خدمات اســتفاده از مراکــز تفریحی و خدماتی 
برج میلاد هم مورد بررســی قرار گرفت. پیشــنهاد کمیسیون اجتماعی و فرهنگی 
شــورای شهر تهران که از ســوی یکی از اعضا قرائت شد، این بود که بازدید از کل 
طبقات برج میلاد ۱۳۰ هزار تومان،  بازدید تا ســکوی دید باز ۹۰ هزار تومان و برای 
بازدیدکنندگان خارجی بازدید از کل مجموعه ۲۵ دلار و بازدید تا سکوی دید باز ۱۵ 
دلار باشد. حبیب کاشانی در واکنش به این لایحه گفت: حقوق  ۲۵ درصد افزایش 

یافته و حالا می خواهیم بلیت را ۴۵ درصد گران کنیم؟
توکلی زاده، معاون شــهردار تهران نیز با بیان اینکه مبنای عدالت این است که 
به حوزه های نیازمند یارانه بدهیم، گفت: بحث نگهداشــت و استهلاک برج میلاد 
یک واقعیت اســت و دقت داشــته باشــید که تنها ۷۰ درصد از فاز یک برج میلاد 

افتتاح شده است.
چمران افزود: با اضافه کردن قیمت بلیت، مردم ناراحت می شوند و بهتر است 
ســالمندان را نیز به لیســت دریافت کنندگان تخفیفات اضافه کنیم. آسانسور برج 

میلاد برای سالمندان بالای ۶۵ سال ممنوع است.
در نهایت اعضای شــورای شهر تهران به پیشــنهاد حذف افزایش ۵۰ درصدی 
قیمــت بلیت برج میلاد در زمان پیک رأی مثبت دادند و این تبصره حذف شــد و 
مقرر شــد که میزان تخفیف ها به گروه های خاص به ۵۰ درصد برسد. همچنین با 
پیشــنهاد چمران قیمت بلیت بازدید از کل مجموعه برج میلاد ۱۲۰ هزار تومان و 
بازدید از ســکوی دید باز ۸۰ هزار تومان تعیین شد که به تصویب اعضای شورای 

شهر رسید.


